
 
   

 
 
 
Uddrag referat BBU MED d. 26. april 2023 
 
”Dagsordenspunkt ” Barnets lov”  
 
Vicedirektør Lise Stidsen og Stabschef Katrine Wilms introducerer til 
punktet. Lovforslaget er fremsat og træder i kraft 1. oktober. 
Socialstyrelsen udbyder virtuelle møder (fra juni), seminarer, materiale 
mv. Der er stor fokus på udviklingen af DUBU. De faglige pejlemærker er 
udarbejdet til at understøtte de faglige skøn. Pejlemærkerne er ikke 
regler, men støtteværktøj og er vejledende og er derfor agile og 
dynamiske. Pejlemærkerne vil blive justeres undervejs på baggrund af 
vores erfaringer eller retningslinjer fra Ankestyrelsen. Jurist Julie 
Lindseth præsenterer principper for pejlemærkerne og pejlemærkerne.  
 
Fælles drøftelse: 

• Der er generelt opbakning til pejlemærkerne som redskab og 
opbakning til de ambitioner, der ligger i pejlemærkerne. 

• Der er opbakning til pejlemærket om tæt kontakt og hyppig 
opfølgning på sagerne, men der stilles spørgsmålstegn ved, 
hvorvidt det i praksis er muligt i en travl hverdag. Det er en 
forudsætning, at sagsstammen giver rum til at målet kan nås. 
Herudover enighed om, at der skal ses på, hvad der ligger i en 
opfølgning, så det bliver mindre administrativt tungt.  

• Der kommenteres på formuleringen under pejlemærket om 
inddragelse punkt 3, at der tillægges stort ansvar på 
sagsbehandler, at de sikrer at barnet føler sig hørt og tryg mv. 
Det aftales, at der ses på om teksten kan justeres og om der kan 
skrives noget ind om konteksten.  

• Der uddybes ift. den videre proces, at det forventes at 
kommunen modtager DUT-midler fra staten som kompensation 
for de nye lovkrav. Det konkrete beløb kendes ikke endnu. 

• Det aftales at punktet sættes på næste BBU MED igen, så BBU 
MED kan følge implementeringen tæt.” 

 
Uddrag referat BCH MED d. 4. september 2023 (udkast)1 
 
”Dagsordenspunkt ”Barnets Lov”  

 
1 Det bemærkes, at referatet ved udsendelse ikke er endeligt godkendt, og der er 
således tale om et foreløbigt referat. 
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Tove Langhede gav en kort introduktion til børnesynet, kravet om 
løbende inddragelse samt hovedintentionerne med barnets lov. 
Derudover viste Tove et bud på i hvilke dele af sagsflowet, 
børneinddragelsen kan tænkes ind – hvilket stort set er i alle dele af 
flowet (Se bilag 5, 6 og 8). 

Opsamling på gruppedrøftelser i plenum med afsæt i følgende 
spørgsmål: 

• Hvordan sikrer vi en god implementering af barnets lov med 
særlig fokus på inddragelse af børn og unge? 
- Hvilke kompetencer har vi f.eks. brug for? 

• Hvad skal vi være særlig opmærksomme på i vores samarbejde 
på tværs af myndighed og udfører?            

Samarbejdet på tværs ift. dagtilbud efter § 104 kan blive glemt lidt i 
samarbejdet med myndighed. Vi skal være mere opmærksomme på de 
mange involverede, der er omkring borgeren, herunder medarbejderne 
i borgerens dagtilbud, som ofte har et stort kendskab til borgeren. 

Sagsbehandlerne, som arbejder med børn og unge under 18 år i Ung, 
gør allerede alt, hvad de kan for at inddrage den unge, og de har 
kompetencer ift. at inddrage de unge i beslutninger, der vedrører deres 
liv og fremtid. Alligevel skal vi sammen blive ved med at finde på 
gode/bedre måder at gøre det på og samtidig gøre indsatsen mere 
systematisk. 

Det er vigtigt, at vores nyuddannede kollegaer også får udviklet 
kompetencer til at inddrage børn og unge. Hvordan klæder vi dem 
bedst på til den opgave? Barnets lov stiller om muligt endnu højere krav 
til sagsbehandlerne i en myndighed. Vi skal være opmærksomme på, at 
det stiller høje krav til os som arbejdsplads, når vi tager imod så mange 
nye kolleger hele tiden, og hvor jobbet hos os ofte er det første møde 
med arbejdsmarkedet efter endt uddannelse.  

Ift. implementering af barnets lov skal vi bruge mere tid på den enkelte 
sag ift. inddragelse. Det betyder, at arbejdet med sagerne bliver 
tungere og mere tidskrævende. Det tager tid at implementering ny 
lovgivning. 

Vi skal være opmærksomme på, at én af de afledte effekter til UDF er, at 
dokumentationen skal stå mere skarpt/præcist, hvis sagsbehandlerne 
skal kunne bruge dokumentationen til at træffe beslutninger. Derfor er 
det vigtigt med en forventningsafstemning imellem UDF og MY. 

Hvem skal ’føre’ barnets stemme? Eller er det forældrenes stemme? 
Personalets stemme? Der er mange interessenter og perspektiver ud 
fra den nye lov, men der er sat trumf på, at det starter og slutter med 
barnets perspektiv. 

Vi udvikler på børneområdet nu ift. den nye lov, og måske CAS og COS 
kan hente inspiration til egen praksis.  
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Vi skal blive bedre til at dokumentere borgernes ønsker i et mere direkte 
og for dem genkendeligt sprog. Det vil være godt, hvis sommetider 
noterer ordret, hvad barnet eller den unge sagde, da det så bliver 
genkendeligt for dem. 

Som et led i implementeringen af barnets lov, er der etableret nogle 
arbejdsgrupper i BCH. De mange gode input fra BCH MED tages med 
videre i implementeringsprocessen.” 

 
 
 
 


